

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
IE

Brussels, June 1975

THE COMMISSION PROPOSALS ON THE GENERALIZED SCHEME OF PREFERENCES FOR 1976

The Commission has sent the Council its proposals on the Generalized Scheme of Preferences for 1976 (1). The Commission's approach involves modest but significant improvements in the GSP, which in 1976 will cover potential imports estimated at more than 4,000 million units of account. The improvements in the scheme for 1976 are geared towards the least-favoured countries in accordance with the Council Resolution of 3rd March 1975 concerning the future of generalized preferences, on the implementation of which a start is now to be made.

For processed agricultural products the Commission is proposing an across-the-board cut of 10% in the 1975 GSP duties, with a few exceptions.

This means that the GSP will cover 231 products, imports of which from non-ACP beneficiaries are valued at 850 million u.a., as against 220 products worth 600 million u.a. covered by the GSP on 1 January 1975.

For industrial products other than textiles, the Commission is proposing a flat-rate increase of 15% in all tariff quotas and ceilings, with only a few exceptions. The Commission has proposed as a temporary measure that the list of 13 products still subject to quotas should remain in effect with some changes in the system of special country ceilings intended to ensure a fairer distribution of benefits among the countries concerned by the Scheme. The Commission has also suggested proceeding with the gradual introduction of a Community reserve in the remaining tariff quotas. The Commission feels that the system of quotas should eventually be replaced by the more flexible system of ceilings. Quotas and ceilings for industrial products other than textiles in the 1976 GSP will cover potential imports estimated at 2,650 million u.a., compared with 2,300 million u.a. in 1975.

Pending completion of the current bilateral negotiations under the Multifibre Arrangement, the Commission has proposed that the current arrangements for textile products be maintained for 1976 with a flat-rate increase of 5% in the tariff quotas and ceilings expressed in tonnes. Guatemala, Paraguay and Haiti would be added to the list of beneficiaries for cotton textiles and Hong Kong for a number of products subject to ceilings. For jute and coir products the Commission has proposed that the GSP concessions should be maintained at the 1975 level pending renegotiation of the agreements with India and Bangladesh, which expire on 31 December 1975. The quotas and ceilings for textile products will cover potential imports of an estimated 75,000 tonnes.

In accordance with the guidelines set out in its (2) Communication to the Council of 3 February 1975 on the future of preferences, the Commission intends to pursue its backup work by organizing seminars, publishing a guide to the GSP and setting up a documentation and information centre.

(1) COM(75) 280

(2) COM (74) 17

TALSMANDENS GRUPPE
 SPRECHERGRUPPE
 SPOKESMAN'S GROUP
 GROUPE DU PORTE-PAROLE
 GRUPPO DEL PORTAVOCE
 BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, juin 1975

Les propositions de la Commission en vue du schéma des préférences
 généralisées pour 1976

La Commission vient de transmettre au Conseil ses propositions concernant le schéma des préférences généralisées pour 1976¹⁾. L'orientation retenue par la Commission est celle d'une amélioration modeste mais significative du SPG, qui portera en 1976 sur des possibilités d'importation évaluées à plus de 4 milliards d'unités de compte. Conformément à la résolution du Conseil du 3 mars 1975 sur le développement futur des préférences généralisées qui va recevoir un début d'application, l'amélioration du schéma pour 1976 est axée sur les pays les moins favorisés.

Pour les produits agricoles transformés, la Commission propose un abaissement linéaire de 10 % des droits SPG en vigueur en 1975 à l'exception de quelques produits. Pour 231 produits couverts le SPG couvrira des importations évaluées à 850 millions unités de compte en provenance des pays bénéficiaires autres que les ACP, contre 600 m.u.c. pour 220 produits couverts par le SPG au 1^{er} janvier 1975.

Pour les produits industriels autres que les textiles, la Commission propose une augmentation forfaitaire de 15 % pour tous les contingents tarifaires et les plafonds, à quelques exceptions près. La Commission propose à titre transitoire de reconduire la liste de 13 produits encore soumis au contingentement, moyennant quelques ajustements au système des butoirs spéciaux destinés à assurer une meilleure répartition des avantages entre les pays bénéficiaires. La Commission propose également de poursuivre l'introduction progressive de la part de réserve communautaire dans les contingents tarifaires restants. La Commission estime qu'il faut à terme remplacer le régime du contingentement par celui, plus souple, des plafonds. Les contingents et plafonds ouverts pour les produits industriels autres que textiles dans le SPG 1976 portent sur des possibilités d'importations évaluées à 2.650 millions d'unités de compte, contre 2.300 m.u.c. en 1975.

Pour les produits textiles, en attendant la conclusion des négociations bilatérales en cours au titre de l'Arrangement multifibres, la Commission propose de proroger pour l'année 1976 le régime actuel, avec une augmentation forfaitaire de 5 % des contingents tarifaires et des plafonds exprimés en tonnage. Le Guatemala, le Paraguay et Haïti seraient ajoutés à la liste des pays bénéficiaires pour les textiles de coton, ainsi que Hong Kong pour certains produits soumis au régime des plafonds. Pour les produits de jute et de coco, la Commission propose de maintenir au moins les avantages SPG assurés en 1975, en attendant la renégociation des accords avec l'Inde et Bengladesh, qui viennent à expiration le 31 décembre 1975. Les contingents et plafonds pour les produits textiles portent sur un volume d'importations estimé à 75 mille tonnes.

Conformément aux orientations indiquées dans sa communication au Conseil du 3 février 1975 sur l'avenir des préférences²⁾, la Commission entend poursuivre ses efforts dans le domaine des mesures complémentaires telles que organisation de séminaires, l'édition d'un guide sur le SPG et la mise en place d'un centre de documentation et d'information.

1) COM(75)280

2) COM(75)17